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Vítání občánků Hanušovic 2021
Ve středu 10. 11. 2021 a ve čtvrtek 11. 11. 2021 byli starostou města 

Markem Kostkou přivítáni noví občánci našeho města – Adéla Balaj, 
Simona Czastková, Richard Diviš, Vanesa Gubáni, Lucie Hájková, Sa-
muel Hégr, Ondřej Kaplavka, Ema Kráčalová, Jan Minář, Lola Mrkvi-
cová, Sofie Růžičková, Kevin Jakub Zacpálek, Ema Bandyová, Aneta 
Kučerová, Mia Pavlíčková, Matouš Sládek, Viktorie Szénégetöová, 
Štěpánka Urcová, Zora Kašparová, Rozálie Bartošová. Tradiční ob-
řad, ve kterém jsou nově narozené děti slavnostně uvedeni do života 
našeho města, se vrátil po šestnácti měsících. Pro soulad s bezpeč-
nostními opatřeními a také pro počet nově narozených dětí se vítání 
konalo v obřadní síni města ve třech termínech.

Starosta města Marek Kostka přivítal 20 nejmladších občánků – 

14 děvčátek a 6 chlapců, kteří se narodili v roce 2020 a 2021. Poté byli 
zapsáni do pamětní knihy města.  Starosta předal dětem poselství, ka-
ždé mamince květinu, finanční dar a plyšovou hračku pro jejich dítě.

Ke konci tohoto slavnostního aktu proběhlo společné fotografová-
ní. Jsme moc rádi, že se tato tradice mohla opět konat a věříme, že už 
nenastane nic, co by jí přerušilo. 

Rodičům a dětem přejeme jen to dobré, zdraví, lásku a rodinnou 
pohodu. Dětem, aby byly milovány svými rodiči a šťastně vykročily na 
cestu, která je teprve čeká.             

  Bc. Blažena Machovská
                                                                                                           matrikářka

Vánoce
Vážení a milí spoluobčané,
rok utekl jako voda a jsme v plném předvánočním adventním čase. Advent je doba 

radostného očekávání příchodu spasitele a nejen očekávání dárků, ale především 
duchovní přípravy na Vánoce. Doba určená k rozjímání, dobročinnosti a především 
plna lásky vůči našim bližním. Dříve byla doba adventní zároveň dobou půstu, kdy 
byly zakázány zábavy, svatby a hodování. 

Dnešní doba, která je plná zákazů, příkazů a nařízení nám dává čas na přehodno-
cení našeho stylu života a může nám ukázat novou, lepší cestu. Nedovolme, aby nás 
tato doba začala rozdělovat, nálepkovat a páchat zločiny na našich dětech. Proto v 
tomto předvánočním čase zapomeňme na všechny pře a křivdy a naučme se odpou-
štět jeden druhému. Jen toto je cesta, kterou společně překonáme všechny výzvy a 
nástrahy našeho života. 

Závěrem vám přeji to nejkrásnější prožití svátků vánočních v teple rodinného krbu, 
hodně zdraví, štěstí a lásky, kterou věnujete jeden druhému.

 Váš starosta Marek Kostka

Je tu opět ADVENT
Na každého z nás dýchá slavnostní atmosféra. Vždyť se opět blí-

ží Vánoce, čas pokoje, štěstí a radosti. Naše srdce se stává citlivější, 
jsme otevření zamyslet se  nad svým životem, napravovat své chyby, 
dávat si nová předsevzetí. Každý chceme prožít adventní a vánoční čas 
v pokoji, lásce a Boží přítomnosti, vždyť právě o Vánocích slyšíme od 
apoštola Pavla „Projevila se dobrota Boha, našeho Spasitele, a jeho 
láska k lidem“ a z evangelia se dozvídáme „A SLOVO (Bůh) SE STALO 
TĚLEM  a přebývalo mezi námi“. Vánoce jsou pro nás  zvláštním a mi-
mořádným svátkem. V bezbranném Dítěti, plačícím v jeslích, nám mi-
lující Bůh ukazuje plnost své milosti a lásky. Bůh se v Ježíši Kristu sklání 
k člověku, aby přemohl zlo a hřích a ukázal lidem cestu k novému 
životu, naplněnému vděčností, radostí a pokojem. Přichází dát naději 
každému na této Zemi, i tomu, kdo je zmítán pochybnostmi, nejisto-
tou a malomyslností. Přichází, aby obvázal rány života, utišil bolesti 
a uzdravil naše tělo a duši. Dává lidem naději na věčný život v nebi, 
v Božím království lásky a pokoje. Přináší to nejdůležitější - SPASENI.

Chtěl bych touto cestou všechny pozdravit a poděkovat všem příz-
nivcům  naši hanušovické farnosti, poděkovat za vstřícnost, ochotu, 
dobré slovo. Jsem mezi Vámi třetím rokem, mnohé už znám osob-
ně, s mnohými se různě potkávám, práci a službu mnohých využí-

vám - za vše děkuji - upřímné Pán Bůh zaplať!

Přijměte ještě několik myšlenek do nového roku.        

Čas je nepřítelem, pokud spěchám bez rozmyslu. Čas je přítelem, 
umím-li jej dobře užít k práci, k službě, k odpočinku, k bytí pospolu. 
Čas je k ničemu, pokud mne nezajímají druzí lidé. Čas je skvělým pro-
středníkem, umím-li zažít denně aspoň jednu milou chvilku.

Na zdůvodnění vlastní lenosti člověk nelituje vynaložit pořádnou 
námahu. Panna Maria nečekala, až ji Alžběta, která potřebovala po-
moc, pozve. Vyrazila sama, aby jí pomohla. Měli bychom se také více 
rozhlížet kolem sebe, kdo naši pomoc potřebuje a nečekat na zavo-
lání o pomoc. Panna Maria spěchala za Alžbětou. Pastýři spěchali do 
Betléma. Kdy jde o dobrou věc, nemá člověk co se rozmýšlet a otálet. 

Naším bohatstvím není to, co ušetříme, ale prožijeme,
pokrmem není to, co sníme, ale strávíme,

vírou není to, co říkáme, ale žijeme.  

 P. Artur Górka
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Rozsvícení vánočního stromu v Hanušovicích
Kouzelný čas Vánoc si připomněli občané Hanušovic při Rozsvícení 

vánočního stromu v pátek 26. 11. 2021 v H–parku. Začátek pestrého 
doprovodného programu byl zahájen ředitelem školy – panem Ing. 
Františkem Felnerem.  Pan starosta  - Marek Kostka - poděkoval žá-
kům recitačního a pěveckého kroužku při Základní škole a Mateřské 
škole v Hanušovicích a vyučujícím - paní učitelce Vladimíře Žídkové, 
paní učitelce Dagmar Pěničkové a panu učiteli Hrdinovi za pěkně 
připravený kulturní program. Zaznělé písně a přednesené básně 
umožnily přítomným posluchačům ponořit se do nastupující vánoční 
atmosféry. Podle následného ohlasu se kulturní vystoupení žáků zá-
kladní školy velmi líbilo. Poděkování náleží panu starostovi a členům 
kulturní komise za zajištění sladké odměny pro vystupující žáky.

Radost v očích přinesla dětem i mikulášská nadílka společně se za-
pálenými prskavkami. Všichni však netrpělivě čekali na důležitý oka-
mžik -  Rozsvícení vánočního stromu!  Ztepilý, krásně vyzdobený, smrk 
zahájil dobu adventu v našem malém městečku.

 
 Vladimíra Žídková 

    vedoucí recitačního kroužku

Úspěchy Lubomíra Kubíčka
Náš hanušovický reprezentant v mushing sportu Lubomír Kubíček 

opět vyrazil se svojí smečkou závodit do divočiny a vrátili se domů s 
vynikajícími výsledky. V listopadu se společně zúčastnili dvou závodů. 
Tím prvním byl závod psích spřežení o pohár Lady Bright Magadan, 
který pořádal Mushing club Bílá stopa v datech 6. - 7. listopadu, kde 
Lubomír obsadil krásné třetí místo ve své kategorii. 

Druhým závodem bylo Mistrovství ČR - 20. ročník závodů psích 
spřežení – Hradecký mid a Sprint, pořádaný Mushing clubem Metuje 
z Červeného Kostelce v datu 20. - 21. listopadu. Na tomto mistrovství 
Luboš urval se svou smečkou druhý nejcennější kov ve sprinterské ka-
tegorii C2 – to znamená jezdec spolu se dvěma až čtyřmi psi.

Posíláme gratulace jemu i pejskům a budeme se těšit na další skvě-
lé závodní výsledky!
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Městská policie města Hanušovice
30. října 2021 hlídka policistů z Obvodní-

ho oddělení Hanušovice ve 03.00 hodiny 
ráno před nákupním centrem Penny objevi-
la nezajištěné dražší jízdní kolo. Policisté ho 
uschovali na služebně a o nálezu vyrozumě-
li městskou policii. Vzájemnou spoluprací 
obou složek byl zjištěn majitel, který si kolo 
s velkou radostí na městské policii vyzvedl.

Pan R. R., občan Hanušovic, měl velkou 
radost z nalezeného kola a vyjádřil policis-
tům poděkování.

4. listopadu 2021 ve 14.00 hodin nalezena městskou policií spor-
tovní taška zeleno-modré barvy na lavičce nedaleko ZŠ. Nález byl pře-
dán na recepci školy. Díky hlášení školního rozhlasu se o tašku záhy 
přihlásil majitel.

10. listopadu 2021 převzali slavnostně na Krajském úřadu v Olo-
mouci dva Asistenti prevence kriminality, pan Jan Holomek a Lukáš 
Džobák ocenění za přínos v rámci prevence kriminality při udržování 
veřejného pořádku ve městě, ale zejména při poskytnutí neodkladné 
první pomoci cyklistovi po dopravní nehodě. 

Mnozí z Vás, občanů Hanušovic, stále nejste přesvědčeni o důle-
žitosti a přínosu práce asistentů. V první řadě mají asistenti za úkol  

v terénu předcházet negativním vlivům a to také svědomitě dělají. 
Tato pozice je zřízena od roku 2019.

Město Hanušovice osadilo v listopadu hlavní i vedlejší komunikace 
novými značkami (upravující přednost, zákazové, informativní). Vy-
měněno bylo značení, které již nevyhovovalo.

Městská policie umisťuje výzvu pro nepřítomného řidiče s informa-
cí o spáchaném přestupku za stěrač vozidla. Naleznete-li ji na svém 
vozidle, dostavte se k řešení přestupku na městskou policii, a to co 
nejdříve. Pokud se řidič nedostaví k projednání do 5 pracovních dnů, 
je věc předána do správního řízení, což se výrazně prodraží... Na výzvě 
jsou uvedena tel. čísla, kde je možné domluvit termín projednání se 
strážníkem MP přímo na její služebně, ul. Hlavní 92 (přízemí budovy 
Mú). Ostatní zjištěné přestupky jsou předávány na Mú Hanušovice 
nebo příslušným správním orgánům k dořešení.

21. listopadu 2021 se potuloval v lokalitě ul. Pražská u kameno-
lomu pes plemene labrador. Protože pes jevil známky vyčerpání, 
všímavý řidič ho vzal k sobě domů. V úterý 23. listopadu se s Vaší 
pomocí, sdílením na sociálních sítích, podařilo majitele zatoulaného 
pejska dohledat. V případě, že dojde k nálezu psa, prosím neprodleně 
kontaktujte městskou i státní policii.

 Ivana Vlachovská

Chraňte si svůj majetek
S nadcházejícím zimním obdobím hrozí zvýšené riziko vloupání 

do rekreačních chat a chalup, ale také do „zazimovaných“ zahrád-
kářských kolonií. V posledních dnech jsme zaznamenali hned několik 
krádeží vloupáním do rekreačních objektů, a to napříč celým krajem. 
Například hanušovičtí policisté se zabývají vloupáním do zahradní 
chatky šestapadesátileté majitelky v Jindřichově na Šumpersku. Pro-
zatím neznámý pachatel pravděpodobně v noci na 31. října vypáčil 
uzamčené vstupní dveře chatky a její majitelku připravil o ponorné 
čerpadlo a aku vrtačku.

Pachatelé krádeží vloupáním si vybírají především odlehlé, nedo-
statečně zabezpečené objekty, které jsou ale zároveň snadno přístup-
né. Objekty si často předem natipují a na místě se snaží setrvat co 
nejkratší dobu. 

Před ukončením sezóny je důležité si celý objekt řádně zajistit  
a z chaty odvézt vše, co by mohl zloděj odcizit. Taktéž není dobré v 
okolí chat a chalup nechávat volně přístupné nářadí, nebo třeba že-
břík, pomocí kterého by se mohl zloděj dostat do objektu, a my by-
chom mu tímto usnadnili přístup. 

Policie dále doporučuje mít objekt pojištěn nejen proti násilnému 
vniknutí a krádežím, ale také proti požáru. V mnoha případech pacha-
tel využije zázemí jen k přespání, nebo hledá něco k snědku. Při jeho 
pobytu může dojít k zahoření objektu od nedopalku cigarety nebo 
svíčky. Jeden takový „nezvaný host“ se na sklonku října ubytoval bez 
vědomí majitele v rekreační chalupě ve Vysokých Žibřidovicích na Ha-
nušovicku. V kamnech si zatopil bukovým dřevem, vypil několik piv a 
dvě lahve vína. Nakonec se mu hodil i ubrus a koberec a zmizely i tři 
dřevěné židle.

V případě zjištění vloupání doporučujeme z důvodu osobní bez-
pečnosti do objektu nevstupovat, ale ihned informovat policisty na 
lince 158. Pro policii je důležité včasné oznámení a neznehodnocení 
případných stop. 

Policisté provádějí průběžné kontroly zájmových lokalit v rámci 
běžného výkonu služby. Dále provádějí cílená bezpečnostní opatře-
ní se zaměřením na chatové oblasti. Jedna z takových akcí proběhla 
koncem října na Velkolosinsku. Policisté při ní zkontrolovali pět cha-
tových oblastí a tentokrát nezjistili žádné narušení. 

V rámci Olomouckého kraje evidujeme v období od začátku letošní-
ho roku do konce měsíce října celkem 38 případů krádeží vloupáním 
do víkendových chat a 318 případů vloupání do ostatních objektů, 
jako jsou různé přístavky, garáže a zahradní chatky. V porovnání se 
stejným obdobím roku 2020 je to u krádeží vloupáním o dva případy 
méně a u případů vloupání do ostatních objektů je to o osmdesát dva 
případů méně. 

Závěrem bychom chtěli majitele nemovitostí, kteří mají zájem 
dobře zabezpečit svůj majetek, upozornit na možnost využití mobilní 
aplikace s názvem „Zabezpečte se!“, dostupné v App Store i v Goo-
gle Play, která navíc nabízí také přehled certifikovaných odborníků  
v regionech.
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Proč se takto chováme?

Již mnohokrát jsme řešili ukládání odpadů do nesprávných ná-
dob a opět se situace opakuje.

Při pravidelném svozu jedlých olejů a tuků v našem městě byly 
nádoby určené na jejich sběr naplněny odpadem, který snad nelze 
nazvat ani komunálním. Bohužel firma, která pro nás zajišťuje tuto 
službu, odvezla pouze zlomek vytříděných olejů a cesta k nám byla 
nerentabilní, ale také naši zaměstnanci museli všechny nádoby od-
vézt, odpad roztřídit a samozřejmě vyčistit. Toto samozřejmě stojí 

nemalé prostředky a bohužel to prodražuje náklady na celé odpa-
dové hospodářství, na což musí město reagovat nepopulárními 
kroky. Samozřejmě jsem již slyšel poznámku, že černá barva nádob 
lze zaměnit s barvou nádob na komunální odpad, ale ruku na srdce 
polep na nádobě není dosti zřetelný a výstižný?

Děkujeme, že třídíte.
 Město Hanušovice

Parkování s rozumem

Vážení a milí spoluobčané,
prosíme řidiče, kteří parkují svá auta na parkovacích místech na 

ulici Školní čelně k chodníkům, aby nenajížděli ke kraji. Jejich auta 
tak brání v údržbě chodníků, a jelikož se nám blíží zimní sezóna 
a tím pádem každodenní odhrnování, velmi nám svým parkování 
údržbu komplikujete.

V takovémto případě není možné radlicí projet a odhrnout sníh. 
Tímto žádáme řidiče o parkování, kdy nebudou vaše auta bránit  
v průjezdu traktůrku s radlicí.

Děkujeme za spolupráci.
 Městský úřad Hanušovice

Nálepky na nádoby komunálního odpadu 2022

Vážení a milí spoluobčané, 
jelikož se už delší dobu zabýváme výši nákladů na odpadové hospodářství a jednou z položek 
tvořících nemalou finanční částku je poplatek za manipulaci s nádobami na komunální od-
pad. Jako v tomto roce, budeme i v tom následujícím roce 2022 vydávat nálepky na komunál-
ní odpad. Tentokrát budeme vydávat dva druhy – pro občany a podnikatelé.

Nálepky si vyzvedněte po zaplacení poplatku za odpady 2022 na pokladně Městského úřadu. 
Nálepky umístěte na viditelné místo nádoby na odpady.
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Kovové nádoby v Hanušovicích
Vážení spoluobčané, 
v rámci zlepšování separace odpadu budou v průběhu měsíce prosince instalovány po na-
šem městě nádoby na kovové odpady. 

Nádoby budou umístěna na ulici: Jesenická, Údolní, Školní, Zábřežská a Na Holbě.

Děkujeme, že třídíte.
 Město Hanušovice

Studie nakládání s odpady hodnotila množství 
i ekonomické výsledky města

Zpracovaná Studie nakládání s odpady ve městě Hanušovice 
hodnotila toky odpadů z pohledu množství a také se velká část 
zabývala finanční stránkou. Pro připomenutí zopakujeme přede-
šlé informace k množství odpadů – vytříděných odpadů je obvyklé 
množství, ale není vytříděno zdaleka to, co je obsahem popelnic. 
Pokud bychom opravdu všichni maximálně třídili, pak by to vypa-
dalo takto: 

Popis jednotlivých sloupců:
skutečnost – množství vytříděných odpadů v roce 2020 – celkem 529,3 t
účinnost separace z SKO – současná účinnost v % třídění uvedených odpadů – cel-
kem 53,4 %
potenciál – množství odpadů, které je možné ještě samostatně vytřídit z celkového 
množství SKO (v r. 2020 ho bylo 677 t), celkem je to 461,9 t
skutečnost + potenciál – množství tun odpadů v roce 2020 + množství odpadů, 
které je možné ještě samostatně vytřídit z SKO, tj. celkem 991,2 t

Komentář k poznámkám:
1. tříděného papíru je nižší množství, SKO obsahuje cca 42 t/rok, které je možné 
 vytřídit, účinnost separace je 60,7 % 
2. tříděného plastu je průměrné množství, SKO ještě obsahuje cca 69,9 t/rok, 
 které je možné vytřídit, účinnost separace je pouze 45,5 % 
3. tříděného skla je nižší množství, SKO ještě obsahuje cca 37,9 t/rok, které je 
 možné vytřídit, účinnost separace je 51,8 % 
4. tříděný kov není v evidenci, SKO obsahuje cca 18,6 t/rok, které je možné vytřídit, 
  účinnost separace nehodnocena 
5. tříděného textilu je malé množství, SKO obsahuje cca 44,8 t/rok, které je  
 možné vytřídit, účinnost separace je pouze 21,8 % 
6. bioodpadu je obvyklé množství, SKO obsahuje cca 231,3 t/rok, které je možné  
 vytřídit, účinnost separace je 59,4 % 
7. nebezpečného odpadu je menší množství, SKO obsahuje ještě cca 8,4 t/rok,  
 které je možné vytřídit, účinnost separace je pouze 16 % 
8. zpětný odběr elektro – obvyklé množství, SKO obsahuje ještě cca 8,9 t/rok,  
 které je možné vytřídit, účinnost 58,1 %
9. celkové množství vytříděných odpadů je na nižší úrovni, SKO ještě obsahuje  
 cca 461,9 t/rok, které je možné vytřídit, celková účinnost separace je 53,4 %  
 = SKO obsahuje velké množství odpadů, které je možné vytřídit

Z těchto údajů vyplývá, že pokud bylo v roce 2020 v popelnicích 
677 t SKO a vše využitelné by se pořádně vytřídilo (tj. potenciál 
462 t), pak by zůstalo v popelnicích pouze 215 t/rok. To je úplně 
jiné množství! Je jasné, že všichni nejsou ochotni třídit, ale jsme 

přesvědčeni, že drtivá většina ano. Pokud by těch dobrých třídičů 
bylo například 65 %, pak se vytřídilo dalších 300 t a o těchto 300 t 
by ubylo odpadů v popelnicích. Je to možné? Myslíme si že ano! Jen 
je potřeba upravit své návyky a přemýšlet při nakládání s odpady, 
kam je dát. Za čas je to jen rutina. Kdy začít? Nejlépe ihned.

Směsný komunální odpad se již nijak nedá třídit a odváží se na 
skládku, kde je navždy uložen do země a už se z něho nikdy nevybe-
re to využitelné a recyklovatelné. Navíc cena za takto odstraněné 
odpady každoročně výrazně roste.

A nyní k financím – město plánuje a přesně eviduje výdaje na 
odpadové hospodářství ve svém účetnictví. Jednotlivé skupiny od-
padů jsou sledovány samostatně a jejich vyhodnocování pomáhá 
při rozhodování, jak postupovat v následujících letech. Rozpočet 
města musí být vždy vyrovnaný a je velice obtížné plnit všechny po-
vinné věci, provozní náklady, realizovat investiční akce a také do-
plácen na odpadový systém. Pro je vhodné zaměřit se na finance 
v odpadech a učinit takové opatření, aby dotace byla minimální, 
nejlépe nulová.

Z těchto tabulek je jasné, že největší náklad je na SKO, je to 87 
% všech nákladů na OH. A shrnutí – SKO je víc, je ho více než je 
obvyklé, je nejdražší a výdaje na něho budou výrazně stoupat. 
Nutná je změna!

 Město Hanušovice

Studie nakládání s odpady hodnotila množství i ekonomické výsledky města 

Zpracovaná Studie nakládání s odpady ve městě Hanušovice hodnotila toky odpadů z pohledu 
množství a také se velká část zabývala finanční stránkou. Pro připomenutí zopakujeme předešlé 
informace k množství odpadů – vytříděných odpadů je obvyklé množství, ale není vytříděno zdaleka 
to, co je obsahem popelnic. Pokud bychom opravdu všichni maximálně třídili, pak by to vypadalo 
takto: 

Potenciální podíl využitelných odpadů v SKO (směsný komunální odpad v popelnicích) ve městě – 
účinnost třídění jednotlivých složek z SKO v roce 2020 

druhy odpadů: skutečnost účinnost separace z SKO potenciál skutečnost + potenciál pozn.:
t/r. 2020 % t/r. 2020 t/r. 2020

tříděný papír 64,9 60,7 42,0 106,9 1.
tříděný plast 58,4 45,5 69,9 128,4 2.
tříděné sklo 40,8 51,8 37,9 78,7 3.
tříděný kov 0,0 0,0 18,6 18,6 4.
textil, oděvy 12,5 21,8 44,8 57,3 5.
bioodpady 338,9 59,4 231,3 570,2 6.
nebezpečné odpady 1,6 16,0 8,4 10,0 7.
zpětný odběr elektro 12,3 58,1 8,9 21,2 8.
CELKEM 529,3 53,4 461,9 991,2 9.

 

Popis jednotlivých sloupců: 

skutečnost – množství vytříděných odpadů v roce 2020 – celkem 529,3 t 
účinnost separace z SKO – současná účinnost v % třídění uvedených odpadů – celkem 53,4 % 
potenciál – množství odpadů, které je možné ještě samostatně vytřídit z celkového množství SKO (v 
r. 2020 ho bylo 677 t), celkem je to 461,9 t 
skutečnost + potenciál – množství tun odpadů v roce 2020 + množství odpadů, které je možné ještě 
samostatně vytřídit z SKO, tj. celkem 991,2 t 

 

Komentář k poznámkám: 

1. tříděného papíru je nižší množství, SKO obsahuje cca 42 t/rok, které je možné vytřídit, 
účinnost separace je 60,7 %  

2. tříděného plastu je průměrné množství, SKO ještě obsahuje cca 69,9 t/rok, které je 
možné vytřídit, účinnost separace je pouze 45,5 %  

3. tříděného skla je nižší množství, SKO ještě obsahuje cca 37,9 t/rok, které je možné 
vytřídit, účinnost separace je 51,8 %  

4. tříděný kov není v evidenci, SKO obsahuje cca 18,6 t/rok, které je možné vytřídit, 
účinnost separace nehodnocena  

5. tříděného textilu je malé množství, SKO obsahuje cca 44,8 t/rok, které je možné vytřídit, 
účinnost separace je pouze 21,8 %  

6. bioodpadu je obvyklé množství, SKO obsahuje cca 231,3 t/rok, které je možné vytřídit, 
účinnost separace je 59,4 %  

7. nebezpečného odpadu je menší množství, SKO obsahuje ještě cca 8,4 t/rok, které je 
možné vytřídit, účinnost separace je pouze 16 %  

8. zpětný odběr elektro – obvyklé množství, SKO obsahuje ještě cca 8,9 t/rok, které je 
možné vytřídit, účinnost 58,1 % 

9. celkové množství vytříděných odpadů je na nižší úrovni, SKO ještě obsahuje cca 461,9 
t/rok, které je možné vytřídit, celková účinnost separace je 53,4 % = SKO obsahuje velké 
množství odpadů, které je možné vytřídit 

 

Z těchto údajů vyplývá, že pokud bylo v roce 2020 v popelnicích 677 t SKO a vše využitelné by se 
pořádně vytřídilo (tj. potenciál 462 t), pak by zůstalo v popelnicích pouze 215 t/rok. To je úplně jiné 
množství! Je jasné, že všichni nejsou ochotni třídit, ale jsme přesvědčeni, že drtivá většina ano. Pokud 
by těch dobrých třídičů bylo například 65 %, pak se vytřídilo dalších 300 t a o těchto 300 t by ubylo 
odpadů v popelnicích. Je to možné? Myslíme si že ano! Jen je potřeba upravit své návyky a přemýšlet 
při nakládání s odpady, kam je dát. Za čas je to jen rutina. Kdy začít? Nejlépe ihned. 

Směsný komunální odpad se již nijak nedá třídit a odváží se na skládku, kde je navždy uložen do země 
a už se z něho nikdy nevybere to využitelné a recyklovatelné. Navíc cena za takto odstraněné odpady 
každoročně výrazně roste. 

 

A nyní k financím – město plánuje a přesně eviduje výdaje na odpadové hospodářství ve svém 
účetnictví. Jednotlivé skupiny odpadů jsou sledovány samostatně a jejich vyhodnocování pomáhá při 
rozhodování, jak postupovat v následujících letech. Rozpočet města musí být vždy vyrovnaný a je 
velice obtížné plnit všechny povinné věci, provozní náklady, realizovat investiční akce a také doplácen 
na odpadový systém. Pro je vhodné zaměřit se na finance v odpadech a učinit takové opatření, aby 
dotace byla minimální, nejlépe nulová. 

Celkové výdaje města na odpadové hospodářství r. 2018-2020 a porovnaní v % 

sledované hodnoty: r. 2018 r. 2019 r. 2020
celkové výdaje v Kč na OH: 2 808 187 3 642 118 3 262 742
procenta k roku 2020 86,1 111,6 100,0
procenta k roku 2018 100,0 129,7 116,2

 

Výdaje v Kč na jednotlivé skupiny odpadů města 

druhy odpadů: r. 2018 r.2019 r.2020
SKO 2 241 723 3 111 851 2 842 727
SEPARACE 521 032 530 267 392 753
NO 45 432 0 27 262
celkové výdaje na OH 2 808 187 3 642 118 3 262 742

 

Výdaje města na jednotlivé oblasti OH s % zastoupením v r. 2020 

druhy odpadů: r. 2020 %
SKO 2 842 727 87,13
SEPARACE 392 753 12,04
NO 27 262 0,84
celkové výdaje na OH 3 262 742 100,00
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na odpadový systém. Pro je vhodné zaměřit se na finance v odpadech a učinit takové opatření, aby 
dotace byla minimální, nejlépe nulová. 
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Každý se snaží dělat určité věci se zřetelným efektem, a tak je tomu 
i v oblast odpadového hospodářství města. Legislativní povinnosti 
jsou nově popsány v současných zákonech a jasně směřují k úpra-
vám, a to zejména k omezení množství směsných komunálních od-
padů (SKO), tady odpadů v popelnicích. Ekonomickým nástrojem zá-
kona o odpadech je každoroční navyšování poplatků, které odvádí za 
tyto odpady, jež končí na skládkách. Trendem je a bude nevyužívané 
odpady finančně zatížit. Naopak vše směřuje k podpoře zpracování 
využitelných odpadů, tedy k maximálnímu třídění. Pokud tento směr 
nebudeme respektován, bude docházek k výraznému finančnímu za-
tížení města a potažmo i občana.

Město vydává na odpadového hospodářství významné finanční 
prostředky. Systém se v posledních letech upravuje a nadále bude 
modulovat tak, aby byl funkční, pohodlný a efektivní. V následujících 
tabulkách jsou popsány výdaje a příjmy města, rozdíl a také pro pře-
hlednost částky přepočtené na jednoho obyvatele.

Pokud se zaměříme na rok 2020, je patrné, že město vydá na 
odpady cca 3,3 mil. Kč. Pokud to přepočteme na obyvatele, pak je 
výdaj 1 077 Kč/obyv.

Město má také příjmy, které jsou tvořeny zejména místním poplat-
kem od občanů a z části od chatařů. Pro podporu tříděného odpadu 
město dostává odměnu od společnosti EKO-KOM, a.s. za vytříděné 
odpady podle množství a jednotlivých druhů. Čím je vytříděno více 
odpadů, tím je vyšší odměna.

V roce 2020 byly celkové příjmy cca 2 mil. Kč, přepočteno na oby-
vatele je to 655 Kč/obyv.

Pokud sečteme příjmy a se zápornou hodnotou výdaje, pak 
vzniká rozdíl ve výši cca 1,3 mil. Kč/rok 2020. To je dotace měs-
ta do odpadového systému. Pokud tuto hodnotu přepočteme 
na obyvatele, je to 422 Kč/obyv. a je to dotace města na kaž-
dého obyvatele.

Finanční situace města není jednoduchá, a přitom je prová-
děno mnoho investičních akcí a věnujeme se všem činnostem, 
které se týkají chodu města. V odpadovém hospodářství reali-
zujeme kroky, které jsou pro občany pohodlnější. Postupně se 
upravují stanoviště na odpady, funguje sběrný dvůr pro všechny 
odpady a také hledáme možnosti, jak systém upravit a zefektiv-
nit. Čerstvě zpracovaná Studie nakládání s odpady ve městě Ha-
nušovice nám pomůže směřovat k určitým úpravám, které pro 
některé možná nebudou příhodné, ale některé opatření jsou 
legislativně povinné, některé potřebné, nutné a také efektivní.

Na základě těchto skutečností se město rozhoduje jak dál 
a jedním z nutných kroků je upravit výši místního poplatku za 
odpadový systém. Pro rok 2022 bude výše 792 Kč/poplatníka. 
Navýšení je to o 132 Kč/poplatníka, což je částka, která by měla 
být chápána jako vstřícná, neboť město za rok 2020 doplatilo, 
za každého občana 422 Kč, to znamená, že i tak bude systém 
dále dotovat, a to částkou podobnou, protože se v cenách za od-
padové služby projeví zvyšující se náklady za energie, pohonné 
hmoty, mzdy, skládkovací poplatky atd. Již dnes máme avizová-
no 6% zdražení komunálního odpadu a další výrazné zvýšení cen 
u separovaného a objemného odpadu pro rok 2020.

  Pokud bude vzájemná spolupráce města a občanů, pak se 
může navyšování poplatku zastavit nebo alespoň zmírnit. Je to 
na Vás! 

Snahou města je zajistit správné nakládání s odpady nejen 
podle zákona, ale také tak, aby byl pro občana příznivý, komfort-
ní a také za adekvátní poplatek. Předpokladem ale je, že občané 
budou chápat tyto snahy i změny a společně s městem budou 
spolupracovat a systém naplňovat.

 Město Hanušovice

Odpadové hospodářství města je zatíženo enormními výdaji

Odpadové hospodářství města je zatíženo enormními výdaji 
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v popelnicích. Ekonomickým nástrojem zákona o odpadech je každoroční navyšování poplatků, které 
odvádí za tyto odpady, jež končí na skládkách. Trendem je a bude nevyužívané odpady finančně 
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Pokud tento směr nebudeme respektován, bude docházek k výraznému finančnímu zatížení města a 
potažmo i občana. 

Město vydává na odpadového hospodářství významné finanční prostředky. Systém se v posledních 
letech upravuje a nadále bude modulovat tak, aby byl funkční, pohodlný a efektivní. V následujících 
tabulkách jsou popsány výdaje a příjmy města, rozdíl a také pro přehlednost částky přepočtené na 
jednoho obyvatele. 

Výdaje v Kč na jednotlivé skupiny odpadů města 

druhy odpadů: r. 2018 r. 2019 r. 2020
SKO (popelnice) 2 241 723 3 111 851 2 842 727
SEPARACE (tříděné odpady) 521 032 530 267 392 753
NO (nebezpečné odpady 45 432 0 27 262
celkové výdaje na OH 2 808 187 3 642 118 3 262 742

 

Výdaje na jednotlivé skupiny OH přepočtené na 1 obyvatele a 1 poplatníka v r.2020 

druhy odpadů: r. 2020 Kč/obyv./rok 2020 Kč/poplatník/rok 2020
SKO 2 842 727 938 916
SEPARACE 392 753 130 127
NO 27 262 9 9
celkové výdaje na OH 3 262 742 1 077 1 052

Pozn.: poplatník je občan (3030 ob.) a vlastník rekreačního objektu, volného bytu apod. (72) 

Pokud se zaměříme na rok 2020, je patrné, že město vydá na odpady cca 3,3 mil. Kč. Pokud to 
přepočteme na obyvatele, pak je výdaj 1 077 Kč/obyv. 

Město má také příjmy, které jsou tvořeny zejména místním poplatkem od občanů a z části od 
chatařů. Pro podporu tříděného odpadu město dostává odměnu od společnosti EKO-KOM, a.s. za 
vytříděné odpady podle množství a jednotlivých druhů. Čím je vytříděno více odpadů, tím je vyšší 
odměna. 

Celkové příjmy systému OH města 

druh přijmu: r. 2018 r. 2019 r. 2020
od poplatníků 1 376 648 1 412 858 1 442 612
od EKO-KOM, a.s. 426 979 443 427 478 837
zpětný odběr el. zařízení 1 316 2 223 55 302
ostatní příjmy 35 590 13 977 8 611
CELKEM PŘÍJMY 1 840 533 1 872 485 1 985 362
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Celkové příjmy města v Kč s přepočtem na obyvatele a poplatníka 

druh přijmu: r. 2020 obyv./rok 2020 Kč/poplatník/rok 2020
od poplatníků 1 442 612 476 465
od EKO-KOM, a.s. 478 837 158 148
zpětný odběr el. zařízení 55 302 18 17
ostatní příjmy 8 611 3 3
CELKEM PŘÍJMY 1 985 362 655 613

 

V roce 2020 byly celkové příjmy cca 2 mil. Kč, přepočteno na obyvatele je to 655 Kč/obyv. 

Rozdíl mezi příjmy a výdaji města 

r. 2018 r. 2019 r. 2020
CELKEM PŘÍJMY v Kč 1 840 533 1 872 485 1 985 362
CELKEM VÝDAJE v Kč 2 808 187 3 642 118 3 262 742
ROZDÍL v Kč -967 654 -1 769 633 -1 277 380
dotace města do systému v % 53 95 64

 

Rozdíl mezi příjmy a výdaji města s přepočtem na 1 obyvatele a na poplatníka 

r. 2020 obyv./rok 2020 Kč/poplatník/rok 2020
CELKEM PŘÍJMY v Kč 1 985 362 655 640
CELKEM VÝDAJE v Kč 3 262 742 1 077 1 052
ROZDÍL v Kč -1 277 380 -422 -412

 

Pokud sečteme příjmy a se zápornou hodnotou výdaje, pak vzniká rozdíl ve výši cca 1,3 mil. Kč/rok 
2020. To je dotace města do odpadového systému. Pokud tuto hodnotu přepočteme na obyvatele, 
je to 422 Kč/obyv. a je to dotace města na každého obyvatele. 

Finanční situace města není jednoduchá, a přitom je prováděno mnoho investičních akcí a věnujeme 
se všem činnostem, které se týkají chodu města. V odpadovém hospodářství realizujeme kroky, které 
jsou pro občany pohodlnější. Postupně se upravují stanoviště na odpady, funguje sběrný dvůr pro 
všechny odpady a také hledáme možnosti, jak systém upravit a zefektivnit. Čerstvě zpracovaná Studie 
nakládání s odpady ve městě Hanušovice nám pomůže směřovat k určitým úpravám, které pro 
některé možná nebudou příhodné, ale některé opatření jsou legislativně povinné, některé potřebné, 
nutné a také efektivní. 

Na základě těchto skutečností se město rozhoduje jak dál a jedním z nutných kroků je upravit výši 
místního poplatku za odpadový systém. Pro rok 2022 bude výše 792 Kč/poplatníka. Navýšení je to o 
132 Kč/poplatníka, což je částka, která by měla být chápána jako vstřícná, neboť město za rok 2020 
doplatilo, za každého občana 422 Kč, to znamená, že i tak bude systém dále dotovat, a to částkou 
podobnou, protože se v cenách za odpadové služby projeví zvyšující se náklady za energie, pohonné 
hmoty, mzdy, skládkovací poplatky atd. Již dnes máme avizováno 6% zdražení komunálního odpadu a 
další výrazné zvýšení cen u separovaného a objemného odpadu pro rok 2020. 
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Venku nám již zavládl podzimní čas, kdy se schoulíme doma pod 
deku, ale my jsme v Pivovarském muzeu nezaháleli a připravili pro vás 
úspěšné akce. V sobotu 9. října 2021 se k nám od ranních hodin začali 
sjíždět sběratelé pivních etiket a suvenýrů na naši Sběratelskou burzu, 
která začala v 9 hodin.  Hanušovice zde zastupoval pan Slávek Hasoň, 
který vlastní úctyhodnou sbírku. Pánové z Hradce Králové, Mělníka, Pra-
hy, Postřelmova, Zábřehu, Šumperka, Bohdíkova, České Třebové, Ost-
ravy, Havířova i Litovle si zde mezi sebou vyměnili různé etikety či pivní 
suvenýry a samozřejmě si i přátelsky popovídali. Na čepu byl připraven 
Václavův ležák, který mimochodem všem velice zachutnal.

Ve čtvrtek 11. 11. 2021 k nám do Hanušovic nepřijel Martin na bílém 
koni, ale dorazil k nám do Pivovarského muzea pan Radek Ocelák se 

svou přednáškou s názvem Reemigranti: o minulosti rumunských Slo-
váků.

Na přednášku dorazili nejen potomci Slováků, ale i jiní zvědaví ná-
vštěvníci, se kterými se dal pan Ocelák do velmi zajímavého rozhoru. 
Není na škodu zabrousit do daleké historie našich předků a připome-
nout si, jak dříve žili. Po celou dobu přednášky byl na čepu náš velmi 
lahodný Keprník a něžné pohlaví mohlo degustovat Svatomartinské 
víno.

Obě akce našeho muzea byly velice úspěšné. Budeme se zase těšit 
na shledanou v roce 2022. 

 Blanka Strnadová
 Pivovarské muzeum Hanušovice

Podzimní akce Pivovarského muzea

v současné době není pro žádný spolek lehké si něco naplánovat do-
předu. I my jsme se sešli naposledy v roce 2019.  Od této doby se moc 
změnilo. Bohužel nás opustil předseda ZO, pan J. M..

Do současné doby nemáme zvoleného předsedu a proto Vás i tímto 
vyzýváme k zamyšlení, kdo by byl vhodný kandidát na místo předsedy 
a dalších členů výboru.  Pokud budete mít na mysli vhodné kandidáty, 
nebo si myslíte, že jste sám vhodný kandidát, prosím dávejte své typy 
písemně do obálky, která bude připravená v prostorách Informačního 
centra Hanušovice (IC) od 1.12.2021. Zatím nemáme žádný vhodný pro-
stor na scházení se, ale máme přislíbeno od pana  starosty města, že v 
dohledné době bude tak učiněno.

V roce 2020 byl proveden vrt v zahrádkářské kolonii Nová osada. Za 
tento přístup jsme neměli zatím možnost poděkovat panu starostovi 
Města Hanušovice, že se této etapy prací ujal.   Bohužel, ale byl proveden 
pouze vrt, nepodařilo se nám ho vybavit příslušnou technikou k čerpání 
vody do určených nádrží. Po dalších jednání s panem starostou věříme, 
že již v roce 2022 z vrtu voda poteče. Přípravné práce jak projektové, tak 
s výkupy nebo směny pozemků zabraly spoustu času.  Poděkování patří i 
všem členům ZO ČZS, kteří spolupracovali na této etapě  realizace  vrtu. 

Rozhodnutím rady Města Hanušovice došlo ke zvýšení nájmu za pro-
najaté zahrady o 0,50 Kč / m2. Z tohoto důvodu jsou částky k placení 

nájmu vyšší. Vzhledem k GDPR není možné jmenovitý seznam vyvěsit 
na veřejné místo, proto bude k nahlédnutí od 1.12.2021, pro členy ZO 
ČZS, v prostorách informačního centra Hanušovice ( IC ) a v informač-
ních tabulích na zahrádkářských osadách. Těm členům, kteří již zaplati-
li, děkujeme.  Členové, kteří mají zahrádky u domu „přídomkáři“ platí 
stejně jako v loňském roce 250,- Kč.  To, že budeme platit více Městu 
Hanušovice na nájmech, nám zase umožňuje požádat i vyšší dotace na 
údržbu v zahrádkářských koloniích a na náklady spojené s dokončením 
vrtu a rozvodem vody.  Chtěli bychom tímto vysvětlit, že peníze za ná-
jem nekončí v neznámu. 

 Poděkování patří všem členům ZO ČZS za platební disciplinu v loň-
ském roce 2020/2021, kdy příspěvky byly hrazeny bezhotovostně, na 
účet ZO ČZS a zaplatilo všech 100% členů. 

Věříme, že i v letošní sezóně roku 2021/2022 bude situace stejná a 
že všichni členové si již našli cestu, jak bezhotovostně zaplatit. Poplatky 
je třeba zaplatit nejpozději do března 2022. 

Závěrem bychom Vás chtěli pozvat na Výroční členskou schůzi ZO 
ČZS Hanušovice, která se bude konat v KD V Hanušovicích dne 29. 1. 
2022 ( pokud to covidová situace dovolí). 

 Pokladní ZO ČZS Hanušovice

Vážení členové ZO ČZS Hanušovice,

PRONAJMU částečně zařízený, družstevní byt- 2+ KK se zaskleným balkónem, ve 3. poschodí 
 panelového domu s výtahem v Hanušovicích. Jen slušnému, zaměstnanému člověku.                                      

Měsíční nájem včetně poplatků 5.500,-Kč + elektřina, vratná kauce 10 000,-Kč

Volný od 1. 2. 2022 

 tel.: 604625748 ( po 17.h.)
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Recepty našich čtenářů – Jablečná výzva 

Závin jablkový od babičky
Potřebujeme:
60 dkg hladké mouky, 15 dkg Hery, 10 dkg cukru, 2 vejce, 10 lžic mléka, 2 prášky do pečiva, jablka, skořice, cukr

Postup:
Ze všech surovin uděláme těsto, rozválíme a poklademe nastrouhanými jablky, které posypeme cukrem  
a skořicí. Potom smotáme a dáme péci na 180 st., během pečení potřeme vajíčkem.
Nejlepší je nechat závin uležet.

Americká buchta s jablky
Potřebujeme:
4 vejce, 1 hrnek cukru krystal, 2 hrnky polohrubé mouky, 1/2 lžičky skořice,  1 lžička či 1 lžíce kakaa, 1 prášek do pečiva, 1/2 
hrnku oleje, 4 hrnky nakrájených jablek, ořechy, rozinky, kousky čokolády

Postup:
Utřeme vejce s cukrem a pak přidáme ostatní ingredience. Pečeme při 180°C, až je buchta hotová.:)

Jablka v županu 
Potřebujeme:
oloupaná jablka zbavená jadřinců, mléko, polohrubá mouka, vejce, sůl, skořicový cukr, vanilkový cukr

Postup:
Jablka oloupeme a nakrájíme na plátky. Ostatní suroviny v misce rozšleháme a plátky jablek do těstíčka ponoříme. Na 
pánvi rozpálíme olej, smažíme z každé strany dozlatova.

Jablečný sen
Potřebujeme:
5 ks jablek, 2,5 hrnku polohrubé mouky, 1 hrnek cukru, 1 hrnek vlažného mléka, ½ hrnku oleje, 2 vejce, 2 lžičky skořice, 2 
lžíce kakaa, vanilkový cukr, lžička sody, prášek do pečiva, džem na potření, zakysaná smetana, čokoláda

Postup:
Jablka očistíme, nastrouháme na hrubém struhadle. V misce smícháme všechny ostatní suroviny, přidáme nastrouhaná 
jablka a promícháme.
Připravíme si větší plech, dno vyložíme pečícím papírem, vylijeme těsto a 
dáme koláček péct. Pečeme na 180 stupňů asi půl hodinu. Po upečení vrch 
potřeme džemem a polijeme rozpuštěnou čokoládou smíchanou se zakysa-
nou smetanou.

Milí čtenáři, děkujeme vám za vaši přízeň a aktivitu. Přejeme 
vám všem příjemné prožití svátků vánočních, plno pohody, ro-
dinného štěstí, lásky! Děkujeme za vaši přízeň :)

Dobrou chuť!



11

zpravodaj

C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

titulka_zari.pdf   1   26.08.2020   21:40:28

Básničky
Vážení a milí čtenáři…
jsme velmi potěšeni, že i vy přispíváte do našich novin!  Děkujeme, za básničky a mnoho námětů a připomínek, které nám dodáváte…
Pokud i vy chcete přispět do novin svým postřehem, článkem, básní, zážitky z výletů, neváhejte…

Raduj se, vesel se
v Betlémské chase,

Pán Bůh nám požehnal
nového Juháse.

Ten nám bude ovce pásti,
i kozičky jalové,

dáme mu halenku,
též bačkorky nové.

Pojďme že, vstaňme že
jeho přivítati,

abychom mu mohli
něco darovati.

Potěšíme jeho matku,
která při něm sedí,
na svého synáčka 
milosrdně hledí.

Děťátko maličké
třese se od zimy,
že nemá kožíšek
ani kus peřiny.

Ohřívá jej vůl i osel,
dýchajíce na něho.
V maštalce teplíčko,

krále nebeského.

Vánoční koleda

 Ján Havelka

Tak jako na podzim,
tak přes celý rok,

mění barevnější okolí.

Stromy, keře září
všemi barvami,

chlubí se, jak se mění,
až pohled na ně 

srdce rozněžní a rozzáří.
Zastíní i malíře s paletou,

tomu se barvy 
na plátně popletou.

I v dešti je krásný,
na listech zůstávají kapičky,

jak barevné drahokamy.

Když vítr listí osuší,
tak k zemi padají sami.
Vytváří barevné koberce,
nad kterými srdce zaplesá.

„Dívej se člověče“, 
ať mysl tvá

do černých myšlenek neklesá.

Užívej teplého sluníčka,
nastav mu tváře,
nech se hýčkat.

Nech, ať poslední slunce záře,
pohladí po duši, a také tvoje 

tváře.

Podzim

 Věra Matějčková

Ze života Klubu 60+ Hanušovice, z. s.
Ulice města, obchody i ostatní budovy osvětluje vánoční výzdoba. 

Ano, Vánoce se blíží a všichni si říkáme: “Jaké letos budou? “Ale ať už 
jsou jakékoli, jedno je jisté, že si přejeme vánoční svátky trávit společně 
se svou rodinou a svými blízkými ve spokojené náladě.  S koncem roku 
přichází čas bilancování, uvažujeme, co se mám povedlo v tomto roce 
udělat, koho jsme potěšili, komu jsme pomohli. Takové hodnocení pro-
bíhá i našem Klubu. V dnešním vydání Zpravodaje se zastavím u akcí, 
které proběhly v říjnu a listopadu 2021.

Pyšní na dobrou „trefu “mohou být ti, kteří hrají za Klub bowling. Ně-
kolik let se střetává družstvo žen a mužů z Hanušovic s družstvy seniorů 
ze Žulové. V přátelské atmosféře a za fandění ostatních přihlížejících 
členů naše seniorky nahrály 947 bodů a naši senioři 1247 bodů. Do-
hromady 2 184 bodů, což bylo o 223 více než získala družstva Žulové a i 
tentokrát přivezli „naši domů“ z klání symbolický putovní pohár.

Zájezdy na koupání do Termálů ve Velkých Losinách mají své skalní 
zájemce.  V současné době, kdy platí přísné hygienické podmínky, ne-
jsou bazény plně obsazené, a tak si naši členové tři vymezené hodiny 
mohli pořádně zaplavat, pobýt v bazénech s léčivou vodou, zajít do 
sauny či páry.

Letošní výjezdní zasedání spolku se konalo na Severomoravské chatě 
a bylo spojeno s přednáškou bylinkáře Karla Štenbaura, spolupracov-
níkem farmacie Biomedika Praha, který spolupracoval i se známým 
bylinkářem Pavlem Váňou. Velice zajímavá přednáška byla zaměřena 
na bylinky a masti na potlačení bolestí pohybového aparátu u seniorů.

Konec října tradičně patří zájezdu do polského města Kudowa Zdrój. 
Toto lázeňské město poskytuje nejen výhodný nákup na místní tržni-
ci, ale i příjemnou procházku lázeňským parkem. Na zpáteční cestě si 

mohli zájemci prohlédnout v Novém Městě nad Metují v městském 
muzeu hodinářskou expozici Primek, která mapuje historii hodinek a 
budíků značky Prim vyráběných právě v tomto městě.

V říjnovém čísle Hanušovického zpravodaje jsme Vás vyzývali ke spo-
lupráci na výstavě prací, které jste vytvořili v čase šíření covidu, tedy od 
jara 2019 až do současné doby. V pondělí 1. 11. 2021 během dne přines-
lo své exponáty celkem 15 vystavovatelů. Byli to pan Havelka, Lachnit, 
Šťastný, Pavelka, dále paní Pátková, Úlehlová, Láholová, Pavleková, 
Gájová, Straková, Sirůčková, Prodělalová, Pekařová, Fiedlerová, Dole-
želová. Chtěla bych jim moc poděkovat, že dorazili se svými pracemi do 
domu kultury, svěřili nám je na čtyři dny na výstavu. Kdo zavítal v tyto 
dny, tedy od 2. 11. do 5. 11. do Domu kultury Hanušovice mohl shléd-
nout mezi 10 - 16 hod. skoro 500 výrobků, zapsat se do knihy návštěv-
níků, popř. ohodnotit vystavované práce. To udělalo jen 98 občanů 
Hanušovic a v tomto počtu jsou i 4 třídy mateřské školy. Jednoduchou 
matematikou vypočítáme, kolik zájemců jsme přivítali denně. Sami si 
zhodnoťte, zda 22 osob je moc. S radostí však vzpomínám na rozzářené 
oči dětí, když viděly vánoční ozdoby, háčkovaná či vyřezávaná zvířátka, 
mohly si poklepat obrovskou dýni, poslechnout si popletenou pohád-
ku. To je ta správná motivace do další činnosti a třeba i uspořádání 
další výstavky.

Za všechny členy výboru Klubu 60+ Hanušovice, z. s. Vám všem 
chceme popřát šťastné prožití Vánoc, mnoho lásky v kruhu rodiny a do 
nového roku hlavně co nejvíc zdraví a konečně už „bezrouškové“ dny.

 V Hanušovicích dne 18. 11. 2021
 Mgr. Dáša Prodělalová



12/2021 7. 12. 2021

Vzpomínka
Dne 7.12.2021 si připomeneme 5. smutné výročí, kdy 
nás navždy opustil manžel, tatínek a dědeček, pan 

Milan Schwarzer.
S láskou a úctou vzpomínají manželka  

a synové s rodinami.

JAK PŘIVOLAT ZÁCHRANU v případě úrazu, nevolnosti atd.

Článek je určený hlavně seniorům.

Možnosti přivolání pomoci:
1. mobilním telefonem BEZ SIM karty voláním na 112
2. obyčejným mobilním telefonem se SIM kartou voláním na 155
3. voláním chytrým telefonem s aplikací ZÁCHRANKA
4. použitím mobilního telefonu s pomocí SOS tlačítek

S přibývajícím věkem senioři ztrácí obratnost, postřeh atp. a proto 
se stává, že si způsobí úraz, upadnou a nezvednou se atp. Když se 
to stane, hledají mobil, který je obvykle mimo dosah, manipulace je 
někdy složitá atp.
Je vhodné nosit na krku nebo na ruce přívěsek SOS, který je lehký a 
má jen JEDNO velké tlačítko, které je snadno dosažitelné. Je s tím 
velmi snadná manipulace. Internet nabízí hodně druhů tlačítek
za různé ceny a s různými funkcemi. 
Některé obce mají svoji záchrannou centrálu určenou přímo pro svoje 
seniory s dobrými návaznými službami. 
Pro seniory BEZ partnera je tlačítko VELMI vhodné.
Stávají se případy, že senior si pomoc nedokáže sám přivolat, nedo-
sáhne k telefonu a zbytečně zemře.
Článek může příbuzné seniorů motivovat k nákupu vhodného dárku 
pod stromeček.
 Polášek

Jak topit skoro zadarmo? Jak na to snadno a rychle.

Energetická krize zuří všude kolem nás. Ale my si poradíme. Máme 
přece zlaté české ručičky. Co budeme potřebovat?
1. vzduchový kompresor
2. instalační materiál
3. trochu práce.

Návod na montáž:
1. kompresor dáme ven

2. přivedeme elektřinu
3. doma uřežeme trubky od radiátorů vedoucí ke kotli, prodloužíme  
 je a omotáme kolem válce kompresoru. Do okruhu vody dáme  
 oběhové čerpadlo.
4. výstup vzduchu z kompresoru ucpeme tak aby nevypínal, ale 
 pořádně se zahříval a kompresor zapneme.

Co to bude dělat?
Kompresor bude nasávat vzduch třeba o teplotě +10st. Když kompre-
sor vzduch stlačí, bude mít teplotu třeba +50st. A tato teplota se bude 
předávat trubkou omotanou kolem válce do radiátorů a doma bude 
teplo. 
Teplo bude proudit do radiátorů a topíme tak skoro zadarmo.
To je princip fungování tepelného čerpadla typu
VZDUCH-VODA.
Účinnost této přeměny může být až 5ti násobná. Z 1 kW elektřiny do 
motoru vyrobíme kolem 3-5 kW tepla. Proto budou náklady na tope-
ní 3 - 5 x nižší. Topíme vzduchem.
Odpadá nákup uhlí, dřeva atp., kotel můžeme hodit do šrotu a od-
padne přikládání do kotle. Komín můžeme zbourat a nemusíme pla-
tit kominíka.
Při samoinstalaci odpadá nutnost nákupu drahého tepelného čerpa-
dla a platba za montáž.

Náklady na systém:
1. jeden kompresor
2. oběhové čerpadlo- to obvykle máme.
3. nějaké dráty a trubky
4. šikovné ruce

A sousedi budou koukat a budeme sedět doma v teple a nebudeme 
muset nic dělat, bude to topit samo. A je to ekologické, grínpísáci 
budou mít radost.
Zákeřně zamlčuji, že budeme muset platit elektřinu pro pohon kom-
presoru a to můžeme kdykoli vypnout.
Ale přesto topíme skoro zadarmo, protože teplo bereme ze vzduchu 
a ten je ZATÍM zadarmo.
 Polášek

Náměty občanů

Městská knihovna Hanušovice informuje o zvýšení 
ročního čtenářského poplatku od 1.1.2022. Dospělý 
čtenář 100 Kč, dětský čtenář a studenti 50 Kč.

Ostatní poplatky (viz. ceník) zůstávají beze změn.         Za MK Hanušovice, L.Tomíčková

 



PŘ I JĎ T E  S  N Á M I  O S L A V I T  S P O L EČN É

V S T U P N É  I  P R O G R A M  B U D E  Z D A R M A

Oslav íme to  výtvarnými
d í ln ičkami  pro dět i ,  hudebním

doprovodem,  občers tven ím .

Akce je zrealizována z finančních prostředků Rady vlády  pro záležitosti romské menšiny
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Advent
2021

HANUŠOVICKÝ

17. 12. 2021 | VÁNOČNÍ ZPÍVÁNÍ

Ohledně konání a programu Vánočního zpívání
vás budeme informovat prostřednictvím 

Mobilního rozhlasu, Facebookového profilu
nebo na www.hanusovice.info
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